

**December 21, 1968**

**From the Journal of N.G. Sudarikov, 'Record of a  
Conversation with KWP Politburo member, Deputy  
Chairman of the Cabinet of Ministers, and DPRK  
Minister of Foreign Affairs, Pak Seong-cheol'**

**Citation:**

"From the Journal of N.G. Sudarikov, 'Record of a Conversation with KWP Politburo member, Deputy Chairman of the Cabinet of Ministers, and DPRK Minister of Foreign Affairs, Pak Seong-cheol'", December 21, 1968, Wilson Center Digital Archive, RGANI, fond 5, opis 61, delo 466, listy 46-50. Contributed by Sergey Radcheno and translated by Gary Goldberg. <https://digitalarchive.wilsoncenter.org/document/134210>

**Summary:**

Sудариков informs Pak Seong-cheol that a delegation of the Democratic Republic of Vietnam, led by Pham Van Dong, visited China and the Soviet Union and asked for assistance in the Vietnam War.

**Credits:**

This document was made possible with support from Kyungnam University

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

РГАНИ	
Ф.	5
Оп.	61
Д.	466
ЛЛ.	46-50
Экз. №	5 30 03 16

РАССЕКРЕЧЕНО

КОПИЯ

Реш. МВР №533-РС  
от 29.03.127. Корея

03098

31 ЯНВ 1969

ПОДАКЦИТ БУЕНГАМ  
ВУСЧИН СТАЕА ЦАК

СЕКРЕТНО

Экз. № 2

ПОСОЛЬСТВО СССР В КНДР

" 27 " января 1969 г.

№ 37Из дневника  
Сударикова Н.Г.

## ЗАПИСЬ БЕСЕДЫ

с членом Политбюро ЦК ТПК, заместителем  
Председателя Кабинета Министров, минист-  
ром иностранных дел КНДР ПАК СЕН ЧЕРОМ21 декабря 1968 г.

Встреча состоялась по нашей просьбе.

Г. В соответствии с поручением Центра информировал Пак Сен Чер о проходивших в конце ноября в Москве переговорах между советскими руководителями и правительственной делегацией ДРВ во главе с т.Фам Ван Донгом.

Пак Сен Чер поблагодарил за информацию, сказал, что доложит ее содержание т.Ким Ир Сену.

Он поинтересовался, правильно ли понял, что т.Фам Ван Донг летел в Москву через Китай и вел там переговоры.

Сказал, что вьетнамские товарищи сообщили советской стороне о содержании своих переговоров с китайцами только то, что Китай обещал оказать помощь ДРВ.

В свою очередь спросил, как т.Пак Сен Чер относится к трем формам борьбы - политической, дипломатической и военной, о чем говорили в Москве вьетнамские товарищи.

Какое у меня может быть мнение?! - сказал Пак Сен Чер. Хозяевами вьетнамского вопроса являются вьетнамские товарищи. Они сами, исходя из конкретной обстановки, решают, какие формы борьбы использовать. Что касается нас, то мы только оказываем помощь, о которой просят вьетнамские товарищи. Мы

Архив  
5.12.69. С.Г.Ф.

Справка на стр. 5

считаем, что они сами должны решать, вести ли ~~им~~ переговоры или воевать. Нам не следует определять, что для них хорошо, а что плохо.

Отметил, что руководители партии и правительства Советского Союза также заявили вьетнамским товарищам, что они должны сами принимать решения. В то же время, когда они сказали, что должны использовать три формы борьбы, то мы их поддержали в этом. Разумеется, никакого давления с советской стороны не было.

Пак Сен Чер повторил, что правительство КНДР действует только в соответствии с линией и просьбами вьетнамских товарищей и поддерживает их в том, о чем они просят.

Затронул вопрос о переговорах в Париже. Сказал, что привлечение к участию в переговорах представителей Национального фронта освобождения Южного Вьетнама является шагом вперед, большим достижением вьетнамских друзей.

Мы, отметил Пак Сен Чер, знаем о парижских встречах только то, что пишут корреспонденты. Будет ли на переговорах в Париже прогресс или нет — все зависит от американских империалистов, от их намерений. Если американцы поступят так, как заявляют, т.е. выведут из Южного Вьетнама свои войска, предоставят возможность вьетнамскому народу самому решать вьетнамский вопрос — тогда другое дело. Если они будут цепляться за военный путь решения проблемы, то в этом случае конца не будет видно.

Подчеркнул, что вьетнамские товарищи проявляют заинтересованность в ведении переговоров и не будут делать ничего такого, что могло бы привести к их срыву. Вьетнамские товарищи говорили даже о допустимых компромиссах. Высказал предположение, что 1969 год может принести существенные изменения в обстановке во Вьетнаме. Наилучшим исходом был бы уход американцев из этой страны.

Пак Сен Чер согласился, что это было бы хорошо. Но американцы, по моему мнению, не уйдут из Вьетнама, — добавил он.

3.

Сказал, что успешные боевые действия южновьетнамских патриотов, крупные потери американцев в живой силе и военной технике, большие расходы США на ведение войны во Вьетнаме, дискредитация агрессивной политики США в глазах народов мира и непопулярность вьетнамской войны у части американского населения могут оказать влияние на дальнейшие решения правительства США.

Пак Сен Чер в этой связи отметил, что американцы сами признают потери в самолетах и говорят, что количество убитых и раненых американских солдат во Вьетнаме составляет 300 тыс. человек.

Мне известно, продолжал Пак Сен Чер, о намерении Никсона переложить часть бремени по ведению войны во Вьетнаме на союзников США, в том числе Японию.

Сказал, что это показывает, что для США, хотя и богатой страны, бремя военных расходов оказалось чрезмерным, американцы начинают чувствовать, что завязли во Вьетнаме.

2. Сославшись на помещенные в бюллетене Центрального Телеграфного Агентства КНДР сообщения иностранных корреспондентов о якобы имевших место в последние дни 26 и 27 встречах представителей КНДР и США в Паньмыньчжоне, попросил министра рассказать, в какой стадии находится решение вопроса о судьбе экипажа американского разведывательного судна "Пуэбло".

А как Вы думаете, что-нибудь новое будет? - ответил министр вопросом на мой вопрос.

Высказал предположение, что американцы в конце концов могут подписать документ, содержание которого удовлетворило бы корейских товарищей.

А можно верить американцам? - задал новый вопрос Пак Сен Чер.

Сказал, что они, видимо, хотят подписать представленный КНДР проект документа, но раздумывают как это сделать. Не исключено, что Никсон не захочет принять в наследство от старой администрации нерешенный вопрос об американских моряках, задержанных в КНДР.

Если этот вопрос будет решать Джонсон, размышляя сказал Пак Сен Чер, то как он поступит? У нас простое требование: американцы должны признать, что корабль "Пуэбло" вторгнулся в территориальные воды КНДР и совершал шпионские действия, принести извинения и дать гарантии, что подобное не повторится в будущем. Они до сих пор не подписали такой документ.

Отметил, что имеются сообщения о прибытии в район Паньминьчжона автобусов за командой "Пуэбло".

Судя по этим признакам, сказал Пак Сен Чер, американцы собираются подписать документ. Автобусы с американской стороны действительно стоят, но это сделано для пропаганды и для давления на нас.

Высказал пожелание, чтобы корейские товарищи информировали нас о том, как будет окончательно решен вопрос об экипаже "Пуэбло", чтобы мы узнали об этом не из газет.

Я Вам уже сообщил, сказал Пак Сен Чер, что американцы обещали подписать документ. Возможно, сегодня во второй половине дня МИД КНДР проинформирует всех послов по данному вопросу.

Дал понять, что с учетом сложившейся между нами практики обмена доверительной информацией корейские товарищи могли бы найти другой случай для информирования Советского посольства.

Пак Сен Чер понял намек и, поправившись на ходу, сказал, что послы будут информированы отдельно - сначала советский посол, затем послы социалистических стран и потом остальные послы.

Коснувшись позиции представителя США на переговорах в Паньминьчжоне, Пак Сен Чер отметил, что американцы вынуждены идти по такому пути решения вопроса об экипаже "Пуэбло", так как у них нет другого выхода. Если они не подпишут документ, то не получают команду "Пуэбло". Если они пойдут на войну, то членов экипажа не станет. Они получают их трупы. В военной комиссии в Паньминьчжоне мы ведем переговоры с американцами.

5.

15 лет и не сделали ни одной уступки, никаких компромиссов не было. Они угрожают нам и мы угрожаем им - давайте воевать.

Высказал мнение, что в отдельных конкретных случаях компромиссы даже с буржуазными государствами бывают необходимы, В.И. Ленин не отвергал полностью компромиссов, например, в период заключения Брестского мира.

Пак Сен Чер сказал, что тогда это было необходимо. Каждое государство хочет сделать так, чтобы было выгодно ему.

3. Сообщил министру, что 27 декабря собираюсь вместе с советником по экономическим вопросам выехать на строительство Пукчанской ТЭС. Отметил, что намерен познакомиться с ходом строительства, побеседовать с корейскими товарищами и советскими специалистами, определить, какие вопросы следует решать в первую очередь с тем, чтобы ускорить пуск первой очереди ТЭС.

Пак Сен Чер поблагодарил за внимание к вопросам строительства теплоэлектростанции в Пукчане, просил оказать содействие в выполнении задач, поставленных т. Ким Ир Сенем относительно ускорения строительства этой станции.

4. Пригласил т. Пак Сен Чер на обед в Посольство в один из последних дней уходящего 1968 года.

Министр поблагодарил за приглашение, сказал, что посетит Посольство, если будет время. Условились дату и время обеда согласовать позже.

На беседе присутствовали ответственный референт МИД КНДР Ким Ха и второй секретарь Посольства СССР в КНДР Путивец А.Д.

ПОСОЛ СССР В КНДР

*Ф. Чашев*  
(Н. Судариков)

Отп. 4 экз/лг  
1 - т. Кузнецову В.В.  
2 - т. Русакову К.В.  
3. - т. Дихачеву В.И.  
4 - в дело  
26.1-69г. № 89

<p>Материал информационный В Отделе ЦК КПСС ознакомился</p> <p>Зав. сектором <i>М. Судариков</i></p> <p>15Д/6 5 марта 1969г.</p>	<p><i>Дроздова</i></p>
--	------------------------

*Эмирбеков*

[CPSU CC stamp: 03098  
31 January 1969]

SECRET  
Copy N° 2

SOVIET EMBASSY IN THE DPRK  
27 January 1969  
N° 37

from the journal of  
N. G. Sudarikov

RECORD OF A CONVERSATION  
with KWP CC Politburo member, Deputy Chairman of the Cabinet of Ministers, and  
DPRK Minister of Foreign Affairs PAK SEONG-CHEOL

21 December 1968

The meeting was held at our request.

1. In accordance with instructions of Moscow [tsentr] I informed Pak Seong-cheol of the talks which took place in Moscow between Soviet leaders and a government delegation headed by Cde. Pham Van Dong.

Pak Seong-cheol expressed gratitude for the information and said that he would report its substance to Cde. Kim Il Sung.

He asked whether he understood correctly that Cde. Pham Van Dong flew to Moscow via China and held talks there.

I said that the Vietnamese comrades informed the Soviet side about the substance of their talks with the Chinese, only that the Chinese had promised to help the DRV.

For my part I asked how Cde. Pak Seong-cheol regarded the three forms of struggle - political, diplomatic, and military - about which the Vietnamese comrades spoke in Moscow.

What opinion can I have?!, said Pak Seong-cheol. The Vietnamese comrades are the owners of the Vietnamese question. They themselves decide what forms of struggle to use, based on the specific situation. As regards us, we just give the aid which the Vietnamese comrades ask us. We think that they should decide themselves whether to hold negotiations or fight. We ought not determine what is good for them and what is bad.

[Handwritten at the bottom of the first page: "Archive. St-[[a few illegible letters]], 5 March 1969. Memo on page 5"]

I noted that the leaders of the Party and government of the Soviet Union have also declared to the Vietnamese comrades that they should make decisions themselves. At the same time, when they said that they should use the three forms of struggle, we supported them in this. Of course, there was no pressure from the Soviet side.



Pak Seong-cheol repeated that the DPRK government is acting only in accordance with the line and the requests of the Vietnamese comrades and supports them in what they are asking.

I touched on the question of the talks in Paris. I said that involving the representatives of the National Liberation Front of South Vietnam in the talks is a step forward, a great achievement of the Vietnamese friends.

Pak Seong-cheol noted, we know only what the correspondents write about the Paris meetings. Whether there will be progress at the talks in Paris or not, everything depends on the American imperialists, on their intentions. If the Americans act like they say, that is, they will withdraw their troops from South Vietnam, they will provide an opportunity for the Vietnamese people to decide the Vietnamese question themselves, then that's another matter. If they cling to the military way of solving the problem, then in this case no end is in sight.

I stressed that the Vietnamese comrades are exhibiting interest in holding talks and will do nothing which might lead to their breakdown. The Vietnamese comrades even speak of permissible compromises. I expressed the supposition that 1969 might lead to substantive changes in the situation in Vietnam. A withdrawal of the Americans from this country would be the best outcome.

Pak Seong-cheol agreed that this would be good. But, in my opinion, the Americans will not leave Vietnam, he added.

I said that successful combat operations of the South Vietnamese patriots and large American losses in manpower and military equipment, the large US expenses for waging the war in Vietnam, the discrediting of the aggressive US policy in the eyes of the peoples of the world, and the unpopularity of the Vietnamese War among part of the American population might influence the future decisions of the US government.

Pak Seong-cheol noted in this connection that the Americans are admitting losses in aircraft themselves, and say that the number of the American soldiers killed and wounded in Vietnam is 300,000 men.

Pak Seong-cheol continued, I know about Nixon's intention to shift part of the burden for waging the war in Vietnam to US allies, including Japan.

I said that this shows that for the US, although a rich country, the burden of military expenditures has turned out to be too much, and the Americans are starting to feel that they are ensnared in Vietnam.

2. Referring to the placement in the bulletin of the DPRK Central Telegraph Agency of a report of foreign correspondents about 26 or 27 meetings between the DPRK and the US in Panmunjom which alleged took place in recent days I asked the Minister to say at what stage was the resolution of the question of the fate of the crew of the American reconnaissance ship Pueblo.

But what do you think, that there will be something new?, replied the Minister to my question with a question.

I expressed the supposition that in the end the Americans will sign a document the contents of which would satisfy the Korean comrades.

But can the Americans be believed? Pak Seong-cheol asked a new question.

I said that they evidently want to sign a draft document submitted by the DPRK, but they are thinking of how to do this. It is not excluded that Nixon does not want to accept the unresolved question of sailors detained in the DPRK as a legacy from the old administration.

If Johnson were to decide this question, Pak Seong-cheol said, thinking, how would he act? We have a simple demand: the Americans must admit that the ship Pueblo entered the territorial waters of the DPRK and carried out espionage activities, apologize, and give guarantees that such a thing will not be repeated in the future. They have not yet signed such a document.

I noted that there are reports about the arrival of buses in the region of Panmunjom for the Pueblo crew.

Judging from these signs, said Pak Seong-cheol, the Americans are planning to sign the document. The buses from the American side are actually parked but this was done for propaganda and to pressure us.

I expressed the wish that the Korean comrades inform us how the question of the Pueblo crew will be finally decided so that we don't find out about this from the newspapers.

I have already told you, said Pak Seong-cheol, that the Americans have promised to sign the document. Possibly this afternoon the DPRK MFA will provide information to all the ambassadors about this question.

I let it be understood that considering the practice that has developed between us of exchanging confidential information the Korean comrades could find another occasion to inform the Soviet Embassy.

Pak Seong-cheol understood the hint and, correcting himself off the top of his head, said that the ambassadors will be informed separately - the Soviet Ambassador first, then the ambassadors of the socialist countries, and then the remaining ambassadors.

Touching on the position of the US representative at the negotiations in Panmunjom, Pak Seong-cheol noted that the Americans are forced to go follow such a way of resolving the question about the Pueblo crew since they have no other way out. If they don't sign the document then they won't get the Pueblo crew. If they go to war, then the crew members won't survive [ne stanet]. They'll get their bodies. We have been holding talks with the Americans in the military commission in Panmunjom for 15 years and have not made one concession, and there have been no compromises. They threaten us, and we threaten them, let's fight.

I expressed the opinion that in specific individual cases there need to be compromises, even with bourgeois countries; V. I. Lenin did not completely reject compromises, for example, in the period of the conclusion of the Treaty of Brest-Litovsk.

Pak Seong-cheol said that this was necessary then. Any country wants to do what is to its advantage.

3. I informed the Minister that on 27 December I plan to go to the construction of the Bukchang [Pukchang] thermal power station together with [my] counselor for economic questions. I noted that I intended to familiar myself with the progress of the construction, talk with the Korean comrades and Soviet specialists, and determine

which questions ought to be decided first in order to accelerate the commissioning of the first phase of the power station.

Pak Seong-cheol expressed gratitude for the attention to the questions of the construction of the thermal power station in Bukchang, and asked to provide assistance in the performance of the tasks assigned by Cde. Kim Il Sung regarding the acceleration of the construction of this station.

4. I invited Cde. Pak Seong-cheol to dinner at the Embassy on one of the last days of the outgoing year, 1968.

The Minister expressed gratitude for the invitation and said that he would visit the Embassy if there is time. We agreed to coordinate the date and time of the dinner later.

Senior desk officer Kim Ha [sic; proper Korean spelling unknown] of the DPRK MFA and Second Secretary of the Embassy A. D. Putivets were present at the conversation.

SOVIET AMBASSADOR IN THE DPRK [signature]

□□□□□□□□(N. Sudarikov)

Four copies printed/lg

1 - to Cde. V. V. Kuznetsov

2 - to Cde. K. V. Rusakov

3 - to Cde. V. I. Likhachev

4 - to file

26 January 1969 № 89

[Translator's note: there is a stamp at the end of the document stating that "the material is informative and the CPSU CC Department has been familiarized with [it]"; 15D/6 5 March 1969. Sector chief [[illegible name]]. Pozdnyak. [[two illegible names]]"].